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Egyetemeink új vezetői 
Dr. Szontágh Ferenc 

Szontágh Ferenc 1910. augusz-
tus 18-án született Budapesten. 
Igyetcml tanulmányai t Pécsett 
végezte, és ugyanott volt 19.19 
és 1946 között a Kórélet tani és 
a Gyógyszertani Intézet munka -
társa. 1943-ban avat ták orvos-
doktorrá, 1956-ban védte meg 
kandidátusi értekezését és ne-
vezték ki docensé, miközben 
1946-tól 1960-lg a pécsi Szülé-
szeti és Nőgyógyászati Kli-
nikán dolgozott. 1960-ban egye-
temi t aná r r á nevezték ki és a 
Szegedi Orvostudományi Egye-
tem Szülészeti és Nőgyógyászati 
Kl in ikájának vezetője lett. 1969-
ben megszerezte a tudományok 
doktora fokozatot. 1965 és 1§68 
kőzött a Szegedi Orvostudományi 
Egyetem Általános Orvostudomá-
nyi Karának dékán ja volt. 1970-
tol pedig klinikai rektorhelyet-
tesként tevékenykedett . Négy 
évig volt az egyetemi szakszer-
vezeti bizottság elnöke. Számos 
akadémiai és egészségügyi mi-
nisztériumi bizottságnak, va la -
mint külföldi tudományos tá r -
saságnak tagja, a Magyar Nfior-
vos Társaság elnöke, a Leopol-
dina Akadémia tagja. 1966-ban 
Kiváló Orvos. 1967-ben Kiváló 
Feltaláló címmel tünte t ték ki. 

Dr. Szontágh Ferenc tanszék-
vezető egyetemi t aná r t 1972. szép- , 
tember elsejétől a Szegedi Or -
vostudományi Egyetem rektorá-
vá nevezték ki. Mint az egyetem 
ú j rektora — lapunk kérésére — 
a következőképpen foglalta össze 
az egyetem és a sa já t maga előtt 
álló feladatokat:, 

— Az ú j oktatási r e fo rm beve-
zetése következtében az egyete-
mi oktató és n e v i i ő m u r k a te rü-
letén érdekeit és rendkívüli fon-
tos periódus következik most, 
amelyben az egyetem elsőszámú 
funciójában r á m is .komoly, fe-
lelősségteljes m u n k a hárul . Mint 
köztudomású, az orvosképzésben 
világszerte problémákat okoz az 
e lsajá t í tandó ismeretanyag szün-
telen gyarapodása és az, hogy ezt 
a megszaporodott ismeretanyagot 
a jelenlegi képzési idő alat t kép-
telenség az orvosjelültekkel e l -
saját í t ta tni . Az orvosképzés kor -
szerűsítésére tesznek erőfeszíté-
seket mindenfelé. Az előt tünk i l -
ló feladatokat és eddigi tapasz-
ta la ta inkat f igyelembe véve 

egyetemünkön is megtettük, a la-
pos mérlegelés után, az oktatás 
korszerűsítésére vonatkozó javas-
latokat és reméljük, hogy a kö-
vetkező ké t -három év a la t t a 
hallgatók fokozott megterhelése 
nélkül sikerül magasabbra emel-
n ü n k oktatásunk színvonalát. 
Olyan Jó elméleti és gyakoflat l 
alapot k ívánunk adni hallgató-
inknak, amelyre későbbi tevé-
kenységük sorén folyamatosan 
ráépí thet ik a fejlődés során fel-
merülő és a specializálódásuk-
hoz szükséges ú j ismereteket 
Megtesszük az első lépéseket a 
jövő oktatási fo rmája , az Integ-
rál t oktatás felé. E m u n k a során 
többek között a r r a fogunk töre-, 
kednl, hogy megszüntessük az 
egyes tantárgyak egymástól való 
izoláltságát, Illetve a nemkívána-
tos átfedéseket és úgy próbál juk 
a munká t összehangolni, hogy a 
hallgatóink azonos témakörben 
lehetőleg azonos periódusok-
ban és összefüggően hallhassa-
nak élőadásokat, végezhessenek 
gyakorlati m u n k á t A jobb, ha -
tékonyabb gyakorlati képzés é r -
dekében oktató munkánkba foko-
zatosan bevonunk az egyetemi 
intézeteken és kl inikákon kívtll 
más szegedi és környékbeli egész-
ségügyi Intézményeket is. (a 
Kecskeméti, Szolnoki és Gyulai) 
megyei kórházakat . 

Az oktatás mellet t természete-
sen magasabb színvonalra kíván-
juk emelni az egyetemünkön fo-
lyó tudományos ku ta tómunká t 
is. Jól tud juk , hogy a tudo-
mányos ku ta tás ma már 
olyan szerteágazó tevékenység, 
hogy e téren eredményeket csak 
akkor lehet elérni, há a rendel-
kezésünkre álló anyag és szelle-
mi erőinket koncentrá l juk. A kö-
vetkező periódusra érvényes t u -
dományos terveink elkészítésé-
nél természetesen figyelembe vet-
tük a tudománypoli t ikai i rány-
elveket, valamint a kormány-
szinten és miniszteri tárca szin-
ten kiemelésre javasolt kutatási 
fő i r ányoka t örvendetes , hggy 
egyetemünkön a tudományos 
ku ta tó tevékenységnek kezd ki-
alakulni néhány sa já tos prof i l ja 
— amelyet a hazai és a külföldi 
tudományos életben is e s^ re fo-
kozódó figyelemmel kísérnek. E 
sa já tos kutatási főirányok közül 

Dr. Hajdú Péter 
H a j d ú Péter 1983. december 27-

én született Budapesten. Egyetemi 
tanulmányal t a budapesti egye-
temen végezte 1941 és 194S között. 
1945-ben egyetemi doktor. 1952-
ben a nyelvtudományok kandidá-
tusa lett, 1959 szeptember 16-án 
egyetemi t anárnak nevezték kl, 
ettől kezdve tanszékvezető. 1967-
től a nyelvtudományok doktora. 
1970-től a Magyar Tudományos 
Akadémia levelező tagja. Egye-
temünkön 1961-64 között oktatási 
rektorhelyettesként tevékenyke-
d e t t 1969-71-ben a bécsi egyete-
men volt vendégprofesszor. Szá-
mos hazai és külföldi tudományos 
társaságnak tag ja és tisztségvise-
lője. 1954-ben Munka Érdemérem 
kitüntetést kapott , 1961-ben az 

, Oktatásügy Kiváló Dolgozója cí-
met nyerte el. 1969-ben a Finn-
Oroszlán Rend Lovagkeresztjének 
első fokozatával tüntet ték kl. Ku-
tatási területe: az Uralisztika ál-
talános problémái, ezen belül kü-
lönösen a szamojéd nyelvészet és 
az uráli népek őstörténete; areálls 
és nyclvtlpolóelal vizsgálatok; 
fonológia. Ez év július elsejétől 
megbízást kapott a József Atti la 
Tudományegyetem Bölcsészettu-
dományi Karának dékáni teen-
dőinek ellátására. 

Mint a k a r ú j állami vezető-
jét kér tük meg dr. Ha jdú Pé-
ter professzort, hogy foglalja 
össze olvasóink számára a Böl-
csészettudományi Kar előtt álló 
feladatokat, elképzeléseit dékáni 
működéséről: 

— Ügy érzem, aránylag hosz-
szabb. kitartó és nyugodt mun-
kát kívánó periódus áll előttünk, 
amelyben a hangsúlyt az okta-
tás. a tananyag korszerűsítésén 
lesz. Az MSZMP Központi Bt-
•áottságának az okta tás korsze-
rűsítésére vonatkozó határozata-
it ka runkon is meg kell konzul-
tálni a vezetőknek, az oktatók-
nak, s javaslatokat kell tenniük 
a határozatok realizálására a sa-
já t szakjuk vonatkozásában. Az a 
megállapítás, hogy a tény- és is-
meretanyag bizonyos időszakon-
ként kicserélődik, a tát-sadalom-
tudományokra is érvényes, ép-

pen ezért a Bölcsészeti Karon 
sem gondolhatunk ar ra , hogy 
szakmánk minden tényanyagá-
val megismertessük a hallgató-
kat. Célunk, hogy olyan alapis-
mereteket nyújtsunk, amelyek 
elsajátításával kialakulhat a 
hallgatókban az önálló kutatás-
ra, új ismeretek befogadására 
irányuló készség, ill. a tovább-
képzés igénye. Igen lényeges 
szerep vár a tananyagot szelek-
táló munka során a tanszékek-
re, a vezető szervekre és sze-
mélyekre. Megnő a szakmai ön-
fegyelem jelentősége. Munkánk-
hoz jelentős segítséget adhat az 
általános és középiskolai tan-
anyag korszerűsítése. Ettől is so-
kat várunk lényeges, az egyete-
mi képzést megkönnyítő ered-
ményeket hozhat. Elsősorban 
például azt, hogy néhány év 
múlva jobb nyelvi felkészült-
séggel jelentkeznek ka runkra a 
felvételizők, s így valóban s*ó 
lehet a középiskolából hozott 
nyelvtudás továbbfejlesztéséről. 
A magyar nyelv középiskolai és 
egyetemi oktatásban is bizako-
dással v á r j u k a modernebb 
nyelvszemlélet alkalmazását . 

Természetesen az egyetemen 
oktató pedagógusoknak is igen 
lényeges feladatai vannak, pél-
dául a kiscsoportos gyakorlati 
oktatás módszereinek tovább-
fejlesztése. Jó lenne továbbá, ha 
az előadások is visszanvernék 
korábbi jelentőségüket. Elképze-
lésem szerint ezt például úgy is 
elérhetnénk, ha az előadásokon 
nem a ineglevŐ jegyzetek ismer-
tetése lenne általános, hanem a 
legúiabb, publikálatlan kutatási 
eredmények bemutatása. Hasz-
nos volna a bel- és külföldi 
vendégelőadói rendszer beveze-
tése. Elképzelhető lenne, hogy 
néhány kiváló, kutatási e redmé-
nyeiről és jó előadó-készségéről 
nevezetes szakember ugyanazt 
az 5—6 előadásból álló soroza-
tot mindhárom bölcsészkaron 
előadta. Er re külföldön számos 
jó példát találni. 

Karunk kutató m u n k á j á b a n is 

minden valószínűség szerint a 
következő években eredménye-
ket hozhat a biológiailag akt ív 
vegyületek kuta tása ; a bioregu-
lácló, azaz az életfolyamatok sza-
bályozása területén végzett vizs-
gálódás; a bioszféra vedelmét 
célzó kuta tások; a szervátülteté-
seket előkészítő ku ta tómunka; a 
legelterjedtebb fertőző betegsé-
gek vizsgálata, a számítástechni-
ka orvosi alkalmazásainak lehe-
tőségeit kereső tevékenység; 
a daganat és traumatológiai ku-
tatások, az újszülöttek életkö-
rülményeinek vizsgálata — hogy 
csak a legfontosabbakat emlí t-
s e m 

Az egyetemünkön végzett gyó-
gyító munka területén is vannak 
tennivalóink. Legégetőbb fela-
dataink közé tartozik a gyógyítás 
körülményeinek lehetőségeink-
hez mér t minél gyorsabb és ered-
ményesebb megjavítása. Világo-
san lá t juk az e téren álló nehéz-
ségeket, de egyre nagyobb erő-
feszítéseket teszünk azért, hogy 
ezeket leküzdjük. 

Az egyetemi oktató, tudomá-
nyos kuta tó és gyógyító munka 
feladatai, problémái rendkívül 
szerteágazóak, az eredményes 
előbbrelépéshefc . egy-egy, de 
mindhárom területen is ki tar tó 
munka szükséges. Ennek felté-
teleit a magam részéről biztosí-
tottnak látom, s bár tudom, hogy 
nehéz fe ladat ra vállalkoztam, 
mégis bizakodva látok munká -
hoz. A legfontosabbnak azt ta r -
tom, hogy mindazok, akiktői a 
bizalmat kaptam, segítsenek a 
feladatok megoldásában. Az ok-
tató-nevelő, a tudományos és a 
gyógyító munka területén adódó 
tennivalókban elengedhetetlenül 
fontosnak tar tom az egyetemi 
intézetek vezetőivel, a pártszer-
vezettel, a szakszervezettel és a 
KISZ szervezettel való hatékony, 
jó együttműködést . Különösen 
gondolok itt azokra, akikér t t u -
la jdonképpen az egész egyetem 
oktatói és dolgozói elsősorban 
tevékenykednek — a hallgatók-
ra. Mindent el fogunk követni 
a jobb oktatás, nevelés, a kor-
szerű gyakorlati orvosképzés é r -
dekében, de erőfeszítéseink csak 
akkor lehetnek igazán eredmé-
nyesek, ha hallgatóink felelős-, 
ségérzete, hivatástudata megfe-
lelő mértékben növekedni fog. 

tükröződnie kell annak a tény-
nek, hogy a tudománypolit ikai 
irányelvek hangsúlyozták a tá r -
sadalomtudományok fontos&sá-
gát, a társadalmi valóság fel tá-
rásában betöltött szerepüket, 
ö rvendetesnek ta r tom a hely-
történeti kutatások megindulását 
a karon, s azt. hogy a ka r tudo-
mányos m u n k á j á n a k anyagi ke -
rete is bővült. Az eddiginél je-
lentősebb munka és nívósabb 
publikációs tevékenység bonta-
kozhat ki, ha jól tudunk élni 
ezekkel az anyagi lehetőségek-
kel. 'Munkafeltételeink javításá-
hoz azonban még technikai, ku-
tatási segédeszközök és segéd-
erők kellenének, gondolok itt 
például sokszorosító eszközökre, 
megfelelő gépírókra, dokumen-
tátorokra, jól képzett kisegítő 
személyzetre. Legalább egy-egy 
segéderőt kellene 2—3 kutató 
rendelkezésére bocsátani, de et-
től a létszámtól még nagyon 
messze vagyunk. A kari vezetés 
mindenesetre arra fog törekedni, 
hogy a rendelkezésére álló anya-
gi eszközökkel — a társadalmi 
szervekkel egyetértésben —r igaz-
ságosan gazdálkodjon, és meg-
próbálja megszüntetni a kirívó 
aránytalanságokat. 

Az Ifjúságpolitikai határoza-
tokból adódó fe ladatunk a fel-
vételi rendszer fejlesztése, illet-
ve a felvételire való előkészítés 
módszereinek kimunkálása, va-
lamint a felvett hallgatók beil-
leszkedésének elősegítése a kar, 
az egyetem életébe. Számomra 
gyakran problematikus az isko-
lából hozott pontok értéke, de 
olykor a tesztmódszeré is. Ha a 
középiskolákban általánosabbá 
válna a feladatlapos vizsgázta-
tás, ez a felvételre jelentkezők-
nek előnyös lenne. A teszttel a 
tárgyi tudást, a részletekben 
való jártasságot, önálló ítélőké-
pességet ie. y biztosabban meg 
lehetne állapítani. 

Karunk további feladatai közé 
tartozik a pedagógustovábbkép-
zés (és részben a posztgraduális 
képzéí) formáinak kialakítása is. 
A tanárok számára lehetővé kell 
tenni qz úi ismereteknek szerve-
zett formában történő elsajáti-

(Ruszkal Károly felvétele) 

\ tanévnyitó közgyűlést megelőzően a SZOTE Tanácsa dr. Szon-
tágh Ferenc rektor elnökletével rendkívüli ülést tartott , amelyen 
résztvett dr. Farádi László, az egészségügyi miniszter első helyet-
tese. Rövid beszédben megköszönte dr. Tóth Károly egyetemi t aná r -
nak, a SZOTE volt rektorának ki lenc évi áldozatos m u n k á j á t m a j d 
áladta dr. Szabó Zoltán egészségügyi miniszter levelét és a j á n -
dékát. Az Egyetemi Tanács nevében dr. Ivanovlcs György egyete-
mi l a n á r búcsúztatta és a jándékoz ta meg a leköszönő rektort . Ezt 
követően dr. Tóth Károly köszönte ineg a búcsúztatást ég hangsú-
lyozta, hogy a kilenc év eredményes munká jához az Egyetemi Ta-
nács tagja inak messzemenő segítsége j s hozzájárult . 

tását. Arra kell törekednünk, 
hogy e r re belső igényt is éb-
resszünk a középiskolai pedagó-
gusokban, s hogy ezekből a to-
vábbképző tanfolyamokból nekik 
az oktató m u n k á j u k b a n is meg-
nyilvánuló hasznuk legyen. 

Ebben az évben az említett 
feladálok megoldását előkészítő 
munkála tokkal foglalkozunk. 
Szeretném, ha ebben a ka r 
minden oktatója, dolgozója és 
hal lgatója részt venne, és ha 

mindenki jól érezné magát ka -
runkon ebben a közös tevékeny-
ségben. Szeretném azt is, ha a 
hallgatók az eddiginél aktívabb, 
tartalmasabb egyetemi életet él-
nének. Olyan, saját kezdeménye-
zésre épülő KISZ-életet. amely-
nek a szakmai orientálódás is 
egyik programpont ja lenne. A 
kar színvonalának megőrzésére 
és emelésére oktatóinknak és 
hallgatóinknak egyaránt nagy 
energiát kell fordí taniuk. 

Dr. Leindler László 
Leindler László 1935. október 

1-én született Kecskeméten. 
Egyetemi tanulmányal t a szegedi 
egyetemen végezte, 1958-ban szer-
zett matematika-szakos középis-
kolai tanár i oklevelet. 1962-ben 
került a Bólyai Intézet Analízis 
Tanszékére, ugyanebben az év-
ben védte meg kandidátusi ér te-
kezését. 1964-ben Sub auspicils 
kitüntetéses doktorrá avat ták, 
1966-ban elnyerte a tudományok 
doktora címet, 1968 júl ius 1-én 
egyetemi t aná r r á nevezték ki. 
1967-től dékánhelyettesi tisztsé-
get töltött be a Természettudo-
mányi Karon, és a Kari Nevelési 
Bizottság elnöke volt. Számos tu-
dományos társaság tag ja és tiszt-
ségviselője, 1961-től a Grünwald 
Géza d í j tulajdonosa. 1972-ben az 
Oktatásügy kiváló dolgozója ki-
tüntetésben részesült, A József 
Attila Tudományegyetem Ter-
mészettudományi Karán dékáni 
teendőit ez év július elsejétől 
l á t ja el. 

Dr. Leindler László egyetemi 
tanár, mint dékán — a munka -
társunkkal folytatott beszélge-
tésben — a következőket mond-
t a a Természet tudományi Ka-
ron adódó tennivalókról : 

— Karunkon az elmúlt évben 
foglalkoztunk az MSZMP Köz-
ponti Bizottságának If júságpoli-
tikai határozataiból következő 
feladatokkal. Tennivalóink körét 
most tovább bőví t jük az 
MSZMP Központi Bizottságá-
nak az oktatás korszerűsítésére 
vonatkozó határozata a lap ján ls. 
Célunk az. hogy a tanszékek 
oktató-nevelő munkájának 
olyan irányú változását érjük el, 
amely figyelmesebben szolgálja 
a hallgatóság helyes igényeit, 
segíti őket abban, hogy sokolda-
lúan művelt, közéleti szocialista 
szakemberekké váljanak. Te-
vékenységünkben .alapvetőnek 
tek in t jük a tanszékek és szak-
csoportok által kollektív m u n -
kával készített nevelési progra-
mokat. A kari intézkedési terv 
többek között fe ladatként jelöli 
meg, hogy az oktatási anyagot 
minden tanszéken két-három 
évenként újra meg újra alapo-
san át kell nézni korszerűségi 
szempontból, az előadások és 
gyakorlatok összhangja, s a ro-
kon tanszékek vonatkozásában 
átfedések kiküszöbölése, a t a n -
anyag csökkentése, céljából. Az 
¿iktatóknak fokozottabb mér ték-
ben kell a r ra törekedni, hogy 
ismertessék a tananyaggal kap-
csolatos szakirodáimat és a gya-
korlatok keretében önálló mun-
kára ösztönözzenek. Megpróbál-
juk tovább javítani a tankönyv 
és jegyzet ellátást, oktatóinkat 
a r ra ösztönöztük, hogy í r janak 
megfelelő színvonalú jegyzete-
ket. kari példatárakat . E munka 
első lépéseként júniusig tanszé-

kenken 15 „házi" jegyzet ké -
szült és októberig valószínűleg 
további 9 készül el. Ugyancsak 
októberig a komplet t államvizs-
gák bevezetésével összefüggés-
ben gondoskodunk arról, hogy 
a kérdéseket el jut tassuk a ha l lga , 
tókhoz. Fontos fe ladatunknak 
ta r t juk , hogy a karon dolgoeó 
lelkes fiatal oktatókat lehe-
tőségeinkhez mérten támogas-
suk. A tanszékvezetők és idő-
sebb oktatók fokozott f igyelmet 

/ f o r d í t a n a k a fiatalok szakmai, 
pedagógiai segítésére és el lenőr-
zésére. Törekedni fogunk a r r a , 
hogy az egyes szaktárgyak ok-
tatásán belül a szakideológiai 
problémák is megtárgyalásra 
kerüljenek. 

A KISZ szervezetektől azt 
kérjük, hogy az eddiginél n a -
gyobb figyelmet fordítsanak' a 
hallgatók tanulmányi és egyéb 
oktatással kapcsolatos problé-
máinak figyelemmel kisérésére, 
és az állami vezetés, a tanszék-
vezetők ezekről időben tör ténő 
tájékoztatására. Annál is inkább, 
mer t valamennyi tanszékünk ok-
tatóinak nagyobb gondot kell fo r -
dítani az oktatási folyamatban is 
és az azon kívül eső tevékenység-
ben is a nevelőmunkára. Lehető-
ségeket próbálunk keresni az 
önállóságra való nevelés hatéko-
nyabb megvalósítására. Oktató-
inknak többet kell törődniük az-
zal, hogy a hallgatókat jobban 
megismerjék, fokozzák bennük a 
szakmai érdeklődést és tá rsadal -
mi, politikai aktivitásukat, for -
mál ják világnézetüket. A kiscso-
portos foglalkozásokkal kapcsola-
tos nevelési kérdések, a számon-
kérés és vizsgáztatás módszerei-
nek problémái, a tantervi módo-
sítások a túlterhelés csökkentése 
továbbra is állandóan napirenden 
fog szerepelni. E kérdések megol-
dására a tanszékek és a szakbi-
zottságok már eddig is számos 
javaslatot tettek, amelyek köz')' 
a hasznosakat és azokat, amelye-
ket a kari vezetés sa já t hatáskö-
rében meg tud oldani, a körül-
mények alapos mérlegelése u tán 
közös munkával megvalósí t juk 
Karunkon továbbra is gondot 
fordí tunk a mar bevált, kialakult 
hagyományok szerint a fizikai 
dolgozók tehetséges gyermekei-
nek egyetemi felvételi vizsgára 
való előkészítésére. Továbbra is 
szívügyünknek tekint jük a bioló-
gus képzést, az ezzel kapcsolatos 
beruházások megvalósítását. 

Az említetteken kívül termé-
szetesen még nagyon sok olyan 
feladatot kell megoldani, ami t az 
élet diktál, s ahhoz, hogy a kö-
vetkező években munkánk ered-
ményes legyen, az ál lami és a 
pártvezetés a kar egész kollektí-
vá j ának együttműködése szüksé-
ges. 
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